
145

PÁSZTOR SZABOLCS[1]

Konferencia beszámoló a Szabó Katalin  
70. születésnapja alkalmából rendezett ünnepi 

konferenciáról  

2014. november 5-én került megrendezésre a Szabó Katalin 70. születésnapja 
alkalmából rendezett ünnepi konferencia a Budapesti Corvinus Egyetem (BCE) 
és a Közgazdasági Szemle közös szervezésében. Szabó Katalin, a hazai közgaz-
dasági gondolkodás egyik legkiválóbb képviselője, az MTA doktora, a BCE 
professzora és a Közgazdasági Szemle c. folyóirat korábbi főszerkesztője, akit 
korábbi és jelenlegi munkatársak, tanítványok köszöntöttek ezen a napon.

Az egész napos konferencia négy szekcióból állt, és értékes előadások kerül-
tek terítékre. Az érdeklődők és az ünnepeltet köszönteni kívánók nem is csalat-
kozhattak, hiszen a közgazdaság-tudomány különböző részterületeihez kapcso-
lódó előadások rendkívül figyelemfelkeltőek voltak, így érdemes ezek közül 
kiemelni néhány fontosabb mozzanatot.

Bélyácz Iván, az MTA rendes tagja a vállalat stratégiai és reálopciós elméletei-
ről adott egzakt áttekintést. Szerinte a vállalat működése kevésbé magyarázható 
a piaci ármechanizmus költséges voltával, és az opciós perspektíva nagyban 
hozzájárulhat a technológiai innovációk és a szervezeti tanulás megértéséhez.

Karsai Judit, az MTA tudományos főmunkatársa előadásában azt a kérdést 
feszegette, hogy az állam is lehet-e jó kockázati tőkés. Ennek megválaszolásá-
hoz az EU azon Jeremie-programját használta fel, amely mikro-, kis- és közép-
vállalkozásokat támogat. Az előadó véleménye szerint az ígéretes vállalatok 
tőkésítettsége akkor javul a legjobban, ha az állam megosztja a kockázati tőke-
alapok kezelését a magánszférával.

Bara Zoltán, a BCE professzora és a GVH Versenytanácsának tagja előadá-
sában a viselkedés-gazdaságtan vívmányait mutatta be, és arra tért ki, hogy 
hogyan lehet ezeket alkalmazni a versenypolitikában. Véleménye szerint visel-
kedési paradigma nóvumainak mind a fogyasztók döntéseinél, mind a fúziós 
ügyeknél fontos szerephez kell jutnia.

Kornai János, a második szekció levezető elnökeként méltató szavakkal 
köszöntötte Szabó Katalint, és kiemelte, hogy egy kiváló és minden tekintetben 
példaértékű munkatársat ismert meg benne.

[1]  Budapesti Corvinus Egyetem, Közgazdaságtudományi Kar, Világgazdasági Tanszék külsős ok-
tatója (szabolcs.pasztor@uni-corvinus.hu). 
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Csaba László, a BCE és a CEU professzora, valamint az MTA rendes tagja 
előadásában azt a kérdést járta körül, hogy vajon paradigmaváltás történt-e a 
világ közgazdaságtanában. Meglátása szerint a világgazdasági válság hatására 
számos heterodox megközelítési mód nyert polgárjogot a kortárs közgazda-
sági gondolkodásban. Az előadó véleménye szerint kívánatos lenne, ha ezen új 
megközelítések átszivárognának az oktatásba azért, hogy a változásokra kellő 
rugalmassággal reagáló közgazdászokat tudjunk képezni.

Mihályi Péter, a Pannon Egyetem professzora egy rendkívül provokatív 
kérdést feszegetett: érdemes volt-e marxizmust tanítani és tanulni a Marx Károly 
Közgazdasági Egyetemen? Az előadás öt tárgykört vett górcső alá, és többször 
rámutatott arra, hogy miben tévedett Marx. 

Meyer Dietmar, a BME professzora érdekes párhuzamot vont a szépirodalom 
és a közgazdaság-tudomány között. Mindezt azért tette, mert szerette volna az 
ünnepelt, Szabó Katalin kiváló írói készségeit hangsúlyozni és rámutatott arra, 
hogy igenis vannak komoly írói képességekkel megáldott közgazdászok. 

Hámori Balázs, a BCE professzora, a 21. század egyik releváns kérdéséről, a 
„big data” jelenségről tartott előadást. Ebben arra hívta fel a hallgatóság figyel-
mét, hogy a hatalmas információtömeg megjelenésének köszönhetően a vilá-
gunk is teljes egészében átalakult. Ez a változás abban is testet ölt, hogy most 
már nem az információ szűkös, hanem az annak feldolgozására képes figyelem. 
Kutatóként pedig ennek a kutatásban való átültetéséről fogalmazott meg néhány 
értékes gondolatot.

Barakonyi Károly, a Pécsi Tudományegyetem professzor emeritusa előadásá-
ban a hazai felsőoktatás 25 évét értékelte. Szerinte a felsőoktatási rendszerünk 
fejlődési íve leszálló jelleget mutat, és a felsőoktatásunk versenyképessége terén 
jelentős javulás nem érzékelhető. Az ország versenyképessége az elmúlt évti-
zedben romlott, és a kívánatos javuláshoz a felsőoktatási rendszer nem járult 
hozzá.

Veres Pál, a BCE korábbi docense előadásában az utóbbi két évtized felső-
oktatás-politikájának eredményeire tért ki. Meglátása szerint a rendszerváltás 
óta eltelt időszakban inkább a negatív tendenciák voltak túlsúlyban, amelyek 
jelentősen megterhelték/megterhelik hazánk általános jövőképét, így Barakonyi 
véleményével azonos következtetéseket vont le.

Kováts Gergely, a BCE adjunktusa a legújabb felsőoktatási rangsorok módszer-
tani és funkcionális jellemzőit értékelte. Rámutatott, hogy ezek a rangsorok még 
mindig számos hiányossággal néznek szembe, dacára annak, hogy több esetben 
pozitív újdonságok is megjelennek azokban.

Farkas Beáta, a Szegedi Tudományegyetem professzora a kapitalizmus válto-
zatairól adott áttekintést Közép- és Kelet-Európában. Meglátása szerint a régió 
országait és azok gazdaságait nem célszerű szembeállítani az EU korábban 
csatlakozott országaival. Az előadásában továbbá azzal érvelt, hogy egy közös 
elemzési keret kimunkálása az összes uniós tagállam számára sürgető feladat. 

Gedeon Péter, a BCE professzora elmélettörténeti síkon mozogva azt a kérdést 
boncolgatta, hogy létezik-e homogén közjó és demokráciafogalom a klasszikus 
politikai filozófia megközelítésében.
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Székely-Doby András, a BCE adjunktusa előadásában a kínai reformfolyamat 
politikai gazdaságtani kérdéseit feszegette. Legfontosabb megállapítása az volt, 
hogy Kínában annak ellenére maradt változatlan a politikai struktúra, hogy a 
gazdaságban egy sajátos kapitalista rendszer alakult ki. Az előadó erre adott 
magyarázata pedig az volt, hogy az ország vezetése csak addig engedélyezheti a 
reformfolyamatot, ameddig az nem veszélyezteti a hatalmát.

Rosta Miklós, a BCE adjunktusa a magyar közigazgatási rendszer átalakulá-
sát vette számba 2010 után és arra a kérdésre kívánt választ adni, hogy illiberális 
állammodell születik-e. Válaszként rámutatott, hogy csak a rendszert megőrző 
változtatások történtek/történnek. Megállapította továbbá, hogy a górcső alá 
vett időszakban a közigazgatáson belül jelentősen csökkent a piaci és a hálóza-
tos koordináció súlya és a dekoncentrációs folyamatok váltak meghatározóvá.

Az ünnepi konferencia Szabó Katalin beszédével zárult, aki köszönetet 
mondott a szervezőknek és röviden felidézte pályafutása legfontosabb mozza-
natait. A hallgatóság színes előadásokat hallhatott, és egy rendkívül jó hangu-
latú rendezvényen köszönthette az ünnepelt 70. születésnapját.


